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ماجرای پارچین

بهترین نوع 

بیشترین آلودگی 

سکوت نخواهد کرد

حرکت دهد

تقریبا تمام شده

فیلتر اینستاگرام 

گرانی مرغ

۶۰ هزار میلیارد 

مسدود کرد

قیام توئیتری میرسلیم 

امیر داوود عبدی سخنگوی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح درباره جزئیات 
انفجار در منطقه پارچین تهران، گفت: اتفاقی که ساعات پایانی شب در جنوب شرقی تهران 
رخ داد به دلیل نشست مخازن گازی بود که در منطقه عمومی پارچین رخ داد و عامل انفجار 
و شعله ور شدن آتش شد. وی افزود: بلافاصله یگان های آتش نشان و اطفای حریق وارد 
منطقه شــدند و به ســرعت و به خوبی آتش مهار شد و هیچ آسیبی به کسی وارد نشد و 
تلفاتی هم نداشتیم و در حال حاضر هم مجموعه و منطقه مخازن گاز تحت کنترل هست. 
عبدی ادامه داد: دقایقی پیش در این منطقه بودم و الحمدالله هیچ مشکل خاصی نداریم و 
همه چیز طبق روال عادی طی مسیر می کند. سخنگوی وزارت دفاع در پایان گفت: محل 
وقوع این حادثه منطقه مسکونی نیست و یک منطقه تپه مانندی است که این اتفاق آنجا رخ 

داد و خدا را شکر می کنیم که آسیبی به کسی وارد نشده است.

آیت الله مصباح یزدی گفت : جمهوری اسلامی بهترین نوع حکومت در میان کشور های 
اسلامی است و این برکت و نعمت به برکت قیام امام )ره( و یک عمر زندگی مخلصانه ایشان 
نصیب ما شده است. آیت الله مصباح یزدی گفت: هنوز آن طور که باید امام )ره(، مرتبه اخلاص 
و آثار ایشان را نشناخته ایم، هرچه بیشتر دقت می کنیم و معرفتمان بیشتر می شود بیشتر متوجه 
امتیازات امام می شــویم. وی بیان کرد: امام خمینی )ره( علاوه بر فهم و بصیرت، اخلاص 
بسیاری داشت و در هیچ حالی محرکی برای حرکت جز رضایت خدا نداشت. وی گفت: در 
حوزه باید تلاش کنیم طلابی تربیت شوند که در علوم اسلامی جامعیت داشته باشند و سیاست 
را بهتر درک کنند و تهذیب اخلاق نیز داشته باشند. وی گفت: خداوند بر ما منت گذاشت که 
انسانی را که دوست دارد به ما معرفی کرد و چند دهه با ما زندگی کرد و همه زندگی اجتماعی 

و فردی اش را دیدیم و شناختیم و به بهترین شکل راه درست را به ما نشان داد.

فرمانده ستاد مقابله با کرونا در تهران ضمن اشاره به پیش بینی ابتلای ۱۴ تا ۲۰ درصد 
ساکنان تهران به کرونا گفت: بیشترین میزان ابتلا به کرونا در تهران مربوط به منطقه ۴ است . 
دکتر علیرضا زالی فرمانده ستاد عملیات مدیریت کرونا در کلانشهر تهران با اشاره به مطالعات 
انجام شده از ابتدای اسفند ماه تاکنون اظهار کرد: بر اساس مطالعات پیش بینی می شود که ۱۴ 
تا ۲۰ درصد ساکنان شهر تهران تاکنون به بیماری کرونا مبتلا شده اند. الی با اشاره به آمار مبتلایان 
در مناطق مختلف تهران و گستردگی جغرافیایی و جمعیتی تصریح کرد: یافته ها حاکی از آن 
است که بیشترین میزان ابتلا به کرونا در تهران مربوط به منطقه ۴ شهری است که با 9۰۰ هزار 

نفر، پرجمعیتترین منطقه شهری و جغرافیایی تهران به شمار می رود. 

روســای کمیســیون های تخصصی مجلس در نامه ای به رئیس جمهور درمورد 
مشکلات اقتصادی ومعیشتی وگرانی های اخیر تاکید کردند: اینکه رییس دولت پس از 
وقوع حوادث و فجایع از آنها با خبر شــود و به آنها لبخند بزند در کدامین منطق پذیرفته 
است؟ از شما تقاضامندیم نصیحت این برادران ایمانی خود را بپذیرید و روند هفت ساله 
مدیریت خود را تغییر دهید چرا که مجلس یازدهم با هدف احیای انقلابی گری پا به میدان 
گذاشته و بر سر آرمانهای خود خواهد ایستاد پس بنای آنچه سابقا با مجلس داشته اید را 
کنــار بگذارید و بدانید نمایندگان مردم در مجلس یازدهم در مقابل حقوق مردمی که در 

طول تاریخ بی نظیرند، سکوت نخواهند کرد. 

سید محمد سعیدی امام جمعه قم در نخستین خطبه عبادی و سیاسی نماز جمعه 
قم در ســال جدید پس از شــیوع ویروس کرونا که در مصلای قدس قم برگزار شــد، با 
گرامیداشــت دهه کرامت و تبریک ولادت بانوی کرامت گفت: یکی از القاب حضرت 
معصومه)س( کریمه است. وی افزود: برای تحقق مبارزه ارزشمند با فساد و ماندگاری آن 
باید مسؤولیت های کشور به دست نیروهای جوان، مؤمن، متعهد و غیر وابسته سپرده شود 
و الا دلبسته های به آمریکای جهانخوار و منفور که استثمار و برده داری را افتخار خود می 
داند برای ایران اسلامی و ملت رهاوردی نخواهند داشت. امام جمعه قم با تأکید بر این که 
نباید از ظرفیت و قدرت مجلس شورای اسلامی و نمایندگان در امر مبارزه با ریشه های 
فساد غافل شد، اظهار داشت: مجلس باید اصلاح ساختاری کند و باید مراقب باشد درگیر 
مسائل جزئی و جناحی نشود بلکه باید دولت را حرکت دهد، مجلس باید به رهنمودهای 

حکیمانه رهبری توجه داشته باشد و آن خط کاری خود قرار دهد.

حسین مدرس خیابانی، سرپرست وزرات صنعت، معدن و تجارت گفت: با توجه 
به تحریم ها و جنگ اقتصادی دلار نفتی تقریباً تمام شده و باید به دنبال کسب دلار صنعتی 
باشیم. وی راهبرد اصلی وزارت متبوع خود را تامین مواد اولیه تولید و اختصاص ارز دولتی 
به این حوزه عنوان کرد و افزود: در این زمینه رایزنی های زیادی با بانک مرکزی صورت 
گرفته و بانک مرکزی آمادگی کامل خود را برای تامین ارز واردات مواد اولیه اعلام کرده تا 

بتوانیم با حداکثر توان به جهش تولید کمک کنیم.

مرتضی آقاتهرانی در خصوص اولویت های کمیسیون فرهنگی، اظهار کرد: اولین 
اولویت مهم ما در کمیســیون، بحث ازدواج جوانان اســت و باید به سمت ازدواج آسان 
حرکت کرد؛ برای رســیدگی به این موضوع نیاز اســت کمیته ای تشکیل دهیم؛ حتی از 
کمیسیون قضایی مجلس هم باید تعدادی از نماینده ها در این کمیته حضور داشته باشند 
تا مواردی مثل مهریه های بالا را بررسی کنند. رییس کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: ما 
در زمین بیگانگان بازی می کنیم و اگر با اینستاگرام کار کرده باشید می بینید که وقتی اسم 
»قاسم سلیمانی« را به کار ببرید، بلافاصله حذف می شوید. با فیلتر کردن هم راه به جایی 

نمی بریم و باید به سراغ ایجاد »فضای ملی مجازی« برویم.

اسفنانی، مدیرکل تعزیرات حکومتی استان تهران گفت: سازمان حمایت از مصرف 
کنندگان و تولیدکنندگان، قیمت تمام شده اقلام مصرفی در بازار را تعیین می کند، اگر در 
آینــده قیمت مرغ و یا جوجه یک روزه افزایش یابد، تعزیرات به عنوان متولی برخورد با 
گرانفروشــی به بحث افزایش قیمت در پی جوجه کشی ورود خواهد کرد. اینکه قیمت 
مرغ در چه زمانی افزایش پیدا می کند نامشخص است و به محض مشاهده هرگونه افزایش 
قیمتــی به موضوع گرانفروشــی ورود خواهیم کــرد و در آن صورت یکی از مولفه های 

رسیدگی ما به این موضوع بحث معدوم سازی جوجه های یک روزه خواهد بود. 

رئیس جامعه هتلداران ایران گفت: هتلداران اســتان های مختلف کشــور در چهار 
ماه گذشــته و در پی شیوع بیماری کرونا ۶۰ هزار میلیارد ریال خسارت دیدند. هنوز هم 
با وجود اعلام آغاز فعالیت هتل ها و مراکز اقامتی، خسارت کرونا به این بخش از صنعت 
گردشگری ادامه دارد. بخشی از این ضرر و زیان باید از طرف دولت تامین و جبران شود.

رئیــس کمیته امداد امام به واریز مبلغ ۵۰ میلیون تومان به حســاب برخی از اهالی 
شهرستان قلعه گنج در استان کرمان واکنش نشان داد.سیدمرتضی بختیاری با اشاره به خبر 
واریز ۵۰ میلیون تومان به حســاب تعدادی از اهالی شهرستان قلعه گنج در استان کرمان، 
گفت: پس از انتشار این خبر، بانک مرکزی در این زمینه ورود پیدا کرده است و براساس 

آخرین پیگیری که انجام شده است حساب این افراد مسدود شده است.

میرسلیم در توئیتی، فضای مجازی را لجام گسیخته و شبهه آفرین خواند. مصطفی 
میرسلیم نماینده تهران و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام که از انتخابات سال 9۶ فعالیت 
پررنگی در فضای مجازی به ویژه توئیتر دارد در حساب کاربری خود در توئیتر نسبت به 
فضای مجازی انتقاد کرد و آن را لجام گسیخته خواند. او در این توئیت با هشتگ های فضای 
مجازی و انقلاب نوشت: »فضای مجازی لجام گسیخته، جولانگاه مطالب دروغ و شبهه آفرین 
علیه انقلاب و اعتقادات اصیل مردم شده است.«توئیت میرسلیم از آن جهت که خود یکی 
از فعالان فضای مجازی است مورد توجه قرار گرفت. سید مصطفی آقامیرسلیم با بیان اینکه 
دستگاه های اجرایی کمتر فرصت پاسخگویی و توجه به تذکر های نمایندگان مجلس را پیدا 
می کنند، گفت: موضوع اثرگذارتر کردن تذکر نمایندگان را پیگیری می کنیم. او ادامه داد: البته 
دستگاه ها بی توجه هم نیستند، اما به دلیل پیگیری نکردن یا عدم توانایی در پیگیری تذکر ها از 
سوی پارلمان، اثرگذاری این ابزار نظارتی عملیاتی نمی شود.آقامیرسلیم در پایان تأکید کرد: 
برای حل موضوع، باید قانونی تصویب شود تا به ما امکان اجرا و پیگیری دقیق تذکر ها را دهد.

اخبار ویژه ... روحانی در گفتگو با وزیر راه و شهرسازی:

همه دستگاه ها موظف به همراهی در گسترش 
ساخت و ساز مسکن هستند

نوبخت معاون رییس جمهوری و رییس سازمان برنامه و بودجه: 

گردنه مصائب کنونی را پشت سر می گذاریم

سرویس سیاسی - حجت  الاسلام حسن روحانی در 
گفتگو با محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی، توجه بیشتر 
به ساخت و ساز در حریم و حومه کلان شهرها را مورد تاکید 
قرار داد و اظهار داشــت: برای تکمیل پروژه های مسکونی 
نیمه تمام، از جمله برج های مســکونی که سال هاست در 
منطقه ۲۲ شــهرداری تهران نیمه تمام رها شده، با مدیریت 
وزیر راه و شهرســازی مهلت زمانی محدودی مقرر شود. 
همچنین برای تکمیل پروژه های مشــابه دیگر در سراسر 
کشور، برنامه زمانی تعیین شده و در صورت لزوم با مراجع 
قضایی نیز در این زمینه رایزنی و هماهنگی شود تا واحدهای 
مسکونی این پروژه ها هر چه سریع تر تکمیل و به اعضا و 

متقاضیان و افراد واجد شرایط واگذار شود.
وی با اشــاره به اینکه متاســفانه در ســال های اخیر 
پیشــرفت قابل انتظار در بازســازی و بهسازی بافت های 
فرسوده شهری حاصل نشده است، تصریح کرد: ضرورت 
دارد از زمین های دســتگاه ها و نهادهای دولتی و عمومی 
برای رونق ساخت و ساز و احیا بافت های فرسوده، به ویژه 
در مناطق مرکزی شهرها استفاده شود و همه بخش ها باید 

وزارت مسکن را در این زمینه همراهی و کمک کنند.
رئیــس جمهور با تاکید بر ضــرورت ایجاد تحرک 
حداکثری در ســاخت و عرضه مسکن در سراسر کشور 
گفت: همه دســتگاه های دولتی و عمومی باید به هر نحو 
ممکن و به ویژه با در اختیار قرار دادن اراضی قابل استفاده 
برای ســاخت مسکن، وزارت راه و شهرسازی را در مسیر 
ایجاد تحرک و رونق بیشتر در ساخت و ساز و سامان دادن 

به بازار مسکن یاری کنند.
وزیر راه و شهرســازی نیز در این گفتگو از پیش بینی 

ســاز و کارهای لازم برای مشــارکت حداکثری مردم در 
ســاخت و ساز واحدهای مسکونی گزارشی ارائه کرد که 
به موجب آن در اکثر قریب به اتفاق شــهرهای کوچک و 
متوسط، اراضی دولتی پیش بینی شده، در اختیار مردم واجد 
شرایط که در سامانه اقدام ملی مسکن ثبت نام کرده اند، قرار 

خواهد گرفت.

در همین راستا با ابلاغ دستور اخیر ریاست جمهوری 
که به منظور ایجاد گشــایش در ساخت و ساز شهرک های 
مســکونی در حریم شــهرها صادر شــده و به تصویب 
شورای عالی شهرسازی و معماری نیز رسیده است، زمینه 
گســترش عرضه زمین و توسعه ساخت و ساز مسکن در 

محدوده حریم شهرها فراهم می شود

سرویس سیاسی - محمدباقــر نوبخت  در مراسم 
بزرگداشــت شهدای هفتم تیر در مسجد جامع اردستان 
بیــان کرد: رخ داد غم انگیــز هفتم تیر را که در آن ۷۲ تن 
از مســوولان بلند پایه جمهوری اسلامی ایران در خاک 
و خون غلتیدند و مربوط به ۳9 ســال پیش است، هرگز 

فراموش نخواهد شد.
وی افزود: پیش از آن شهیدان مطهری و مفتح را از 
ما گرفته بودند ولی هیچ حادثه تاریخی در ســده معاصر 
وجود ندارد که در یک رخ داد، ۷۲ تن از سران یک نظام 

به شهادت برسند.
معاون رییس جمهوری یادآور شد: هشتم شهریور 
همان سال رییس جمهوری و نخست وزیر وقت را همان 
دســتان ناپاک زنده زنده ســوزانند و حتی همه مساعی 
خود را مصروف داشــتند تا حضرت آیت الله خامنه ای 

را هم از ما بگیرند.
وی با تاکید بر لزوم آگاهی نسل جوان اضافه کرد: 
آن دوران یکی دو ســال از پیروزی انقلاب نمی گذشت 
و چنان افــراد نابابی در انقلاب نفوذ کرده بودند اما این 
پرسش مطرح است، چرا برای برخورد با یک نظام چنین 

گروهی قتل عام می کردند.
نوبخت با اشــاره به لزوم واقــع بینی در امکانات 
کشــور هنگام وقــوع جنگ با عراق تصریــح کرد: در 
شــرایطی جنگ را ادامه دادیم که از نظر امکانات دارای 
ته مانده زمان شــاه بودیم که بیشــتر هم فناوری شان را 
مستشــاران آمریکایی بر عهده داشتند و تمام تلاش شان 
این بــود که با جنگ آن نظام غیرمعمول و غیرمعقول را 
خودشان را بیاورند و حتی فکر می کردند کار تمام است.
وی با بیان اینکه مردم و رزمندگان بر اســاس باور 
بــه نصرت الهی همه ســختی ها را تحمل کردند، تاکید 
کرد: بنابر مبانی دنیوی باید ۱۰ یا ۲۰ سال پیش شکست 
می خوردیم اما هنوز بر اساس اعتقادات درستی که داریم 
پابرجا هســتیم و این حرف ناشی از غرور نیست؛ بلکه 
آنچه وظیفه بود، انجام شد و سایر اتفاق ها کار خدا بود.

معــاون رییــس جمهوری اظهار داشــت: پس از 
شکست همه این نقشه ها تلاش بر این شد که نظام را با 
تحریم ساقط کنند و از این رو تحریم های سال 9۷ و 9۸ 

به غایت سخت تر از سال 9۰ و 9۱ است.
وی یادآور شد: دشمن حتی تلاش کرد تا تابستان 
داغ 9۷ را به راه اندازد و چقدر هم خوشــحال بود که با 

توجه به تحریم ها ۴۰ سالگی نظام را نخواهد دید.
نوبخت افزود: رژیم آمریکا اینقدر نابکار است که 
نــه تنها به ملت هــای دیگر که حتی به ملت خودش هم 
رحم نداشــت و در برابر چشمان مردم دنیا فردی را قتل 

عام کرد تا حق و باطل نشان داده شود.
وی با بیان اینکه با وجود چنین شــرایطی فروش 
یــک میلیون بشــکه نفت به قیمــت ۵۰ دلار در بودجه 

امســال پیش بینی شده اســت، گفت: مردم به حد کافی 
مشکل دارند و ما مسوولان باید تلاش کنیم تا مشکلات 
را با همه این ســختی ها و کمبودهــا برطرف و از نظام 

دفاع کنیم.
رییــس ســازمان برنامه و بودجه همــه تلاش را 
در راســتای ضعیف تر شــدن و ســرنگونی جمهوری 
اســلامی ایران ارزیابی کرد و اظهار داشت: امروز اما از 
نظــر قــدرت در منطقه به غایت نســبت به زمان حمله 
دشــمن قوی تر هســتیم و فرزندان این مــردم در نظام 
جمهوری اســلامی ایران هم با نفــوذ در دل اتم، انرژی 
آن را بــرای خدمــت صلح آمیــز آزاد کردنــد و هم در 
 مدارهای فضا ماهواره های ســپاه عزیز در حال چرخش 

است.

رئیس جمهور گفت: همه دستگاه های دولتی و عمومی باید به هر نحو ممکن برای ساخت مسکن، وزارت راه و شهرسازی را در مسیر ایجاد تحرک و رونق بیشتر در ساخت 
و ساز و مسکن یاری کنند.

معاون رییس جمهوری و رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: جمهوری اسلامی ایران بر مسیر حق و سناریوی الهی قرار دارد که وعده آن در قرآن کریم آمده است 
و بر همین اساس از این پس نیز از همه مصائب عبور خواهیم کرد که پاداش الهی از آن صابران است. 

سرویس سیاســی -  محمد هاشمی 
گفت: هنوز معلوم نیســت که در انتخابات 
۱۴۰۰ دو نفــر در صحنه هســتند یا ۵۰ نفر 
و مــردم از بین چه مجموعه ای حق انتخاب 
خواهند یافت. الان اســتراتژی مشــخص 
نیســت و نمی توان درباره افــراد و نامزدها 
سخن گفت. چند ماه تا انتخابات ۱۴۰۰ مانده 
و وضعیت کشور نیز اصلا خوب نیست. از 
مشــکلات اقتصــادی و شــیب صعودی 
قیمت ها گرفته تا کرونا ومشــکلات ناشی 
از آن. رســانه ها بیش از همه این ها سرگرم 
گمانه زنــی درباره کاندیداهــای انتخابات 
آتی هســتند. اصلاح طلبان از افرادی مثل محمدجوادظریف، محمدرضا عارف، اســحاق 
جهانگیری، محسن هاشمی و ... نام می برند و اصولگرایان از قالیباف، رئیسی، پرویز فتاح، 
علیرضا زاکانی و ... سخن می گویند. چهره هایی مثل علی لاریجانی و محمود احمدی نژاد 
هم که درمرکز توجه قرار دارند. اینکه کدام یک از این افراد شــخصا مایل به کاندیداتوری 
اســت و کــدام یک مورد حمایت جریان متبوع خود قــرار می گیرد، اینکه کدام یک تایید 
صلاحیت می شــود و کدام یک نهایتا با اقبال مردم مواجه می شــود؛ اصلا معلوم نیست اما 
مبهم بودن همه این مسائل به هیچ وجه از جذابیت گمانه زنی رسانه ای در این باره نمی کاهد.
فعالان سیاسی اما بعضا تلاش می کنند که از فضای موجود فاصله گرفته و تا نزدیک 
به انتخابات صبر کنند. یکی از این افراد، محمد هاشمی فعال سیاسی اصلاح طلب است. او 
گفت: » اظهار نظر در این مورد بسیار مشکل است زیرا الان ما و همه جهان درگیر ویروس 
کرونا هستیم و کرونا شرایط خاصی را بر جهان تحمیل کرده است. اولا معلوم نیست که تا 
کی ادامه دارد، ثانیا معلوم نیست که واکسن و درمان آن پیدا می شود یا خیر، ثالثا شرایط پسا 
کرونا معلوم نیســت که چگونه اســت«. وی با تاکید بر تاثیر کرونا بر انتخابات آتی گفت: » 

کرونا از دو جهت بر انتخابات ۱۴۰۰ تاثیرگذار است. 
اولا از نظر انتخاب افراد و توجه به اینکه چه نوع مدیریتی لازم است و ثانیا بر میزان 
مشارکت در انتخابات تاثیرگذار است. این را هم توجه داشته باشید که این مساله ما نیست 
و همه جهان درگیر آن هستند. شما آمریکا و اروپا را ببینید، همین طور چین و هند را ، همه 
این ها نشان می دهد که در این شرایط اصلا نمی توان تعیین الگو کرد و گفت که چه کسانی 
بهتر هستند«. هاشمی همچنین گفت: »نکته دیگر این است که هیچ یک از این افراد مطرح 
فعلی، خودشــان اعلام آمادگی برای کاندیداتوری در انتخابات نکرده اند و فقط به خاطر 
مسئولیت هایی که دارند، مورد توجه قرار گرفته اند. مثلا رسانه ها چون به مسائل بین المللی 
حساس هستند از مسئولان وزارت خارجه مثل وزیر به عنوان کاندیدای احتمالی نام می برند. 
یا مثلا چون نســبت به مسائل معیشــتی و اقتصادی حساس هستند، معاون اول یا وزرای 

دیگری در دولت را به عنوان گزینه مطرح می کنند. 
به طور کلی الان کسانی در رسانه ها مطرح هستند که به اقتصای مسئولیت فعلی خود 
درمرکز توجه قرار دارند«. وی در پاسخ به اینکه آیا جریان اصلاح طلب به غیر از این افراد 
مورد بحث چقدر نیروی موثر دارد که در انتخابات بتواند از آنان اســتفاده کند؟ گفت: »به 
اندازه کافی در کشور نیروی شایسته داریم اما چون بحث تایید صلاحیت شورای نگهبان و 
... مطرح است، از تعداد آنان کاسته می شود. شما در دوره قبل دیدیم که آن همه کاندیدا بود 
اما شرایط برایشان اینطور ایجاب کرد که ۶ نفر را بیشتر تایید صلاحیت نکردند و آن هم با 
چینشی که اصلاح طلب و اصولگرا در مقابل هم قرار بگیرند و مناظره کنند و اتهاماتی هم 
که به یکدیگر زدند. الان هنوز معلوم نیست که شرایط ایجاب می کند در دور آینده دو نفر 
در صحنه باشند یا ۵۰ نفر. اگر دو نفر باشند انتخابات یک شرایطی دارد و اگر ۵۰ نفر شرایط 
دیگری. بحث این اســت که مردم از بین چه مجموعه ای حق انتخاب خواهند یافت. همه 
این ها بر انتخابات تاثیرگذار است و چون الان استراتژی مشخص نیست، نمی توان درباره 

افراد و نامزدها سخن گفت.«
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: »در چند دوره انتخابات اخیر نامزدها را محدود 
و به نحوی طراحی کردند که یک صحنه رقابت وجود داشته باشد اما کاندیداها به نحوی 
انتخاب شدند که مطلوب نبود. قطعا افراد واجد شرایط تری هم بودند که شاید ظریف نفوذ 
آنان در جامعه بیشتر از کاندیداهای نهایی نیز بود. فیلتر نظارتی درمساله انتخابات ریاست 
جمهوری به نحوی عمل می کند که به اصطلاح یک تعادلی بین دو جناح موجود ایجاد کند.« 
وی با تاکید بر اینکه »اظهارنظر از حالا مشکل است« گفت: »رسانه ها گمانه زنی هایی می کنند 
اما این ها واقعیت میدانی ندارد به این دلیل که شرایط مشخص نیست. باید دید که انتخابات 
در کرونا برگزار می شــود یا در دوران پســا کرونا. من شخصا مایل به گمانه زنی در شرایط 
کنون نیستم چون نمی خواهم حرفی بزنم که مبنای درستی ندارد. الان جهت تبلیغات این 
است که دولت آینده متشکل از طیف اصولگرا است اما این تبلیغات است. الان مسائلی علیه 
اعتدالیون و دولت موجود مطرح می شود و این دولت تحت فشار وهجمه غیرمنصفانه ای 

است که بیشتر از آنکه واقعی باشد، رنگ انتخاباتی دارد«.

سرویس سیاسی - ایــن فعال سیاسی 
کشــورمان گفت: قطعا ترامپ امتیازاتی را به 
ایران خواهد داد چون به شدت نیاز به مذاکره 
بــا ایران دارد ولــی در هر حال او قابل اعتماد 
نیست چون امکان دارد امتیازاتی بدهد اما بعد 
از مدتــی موضوع توافق را منتفی کند.ترامپ 
در روزهای گذشــته مدعی شــده بود »آماده 
مذاکره با ایران است اما ایران معطل انتخابات 
اســت«، حسن روحانی در پاسخ به ادعای او 
گفت »ما معطل هیچ چیز نیستیم. هر لحظه که 
آمریکا اعلام کند به تعهدات خودم در برجام 
و چارچوب ۱+۵ برمی گردد، آن وقت ما آماده 
مذاکره هستیم«. بعد از تجربه مبادله زندانیان بین دوکشور، برخی این موضع رئیس جمهور 
کشورمان را پیامی جدید به مقامات کاخ سفید تلقی می کنند اما در مقابل گروهی نیز معتقدند 
»این موضع جدیدی از سوی ایران نیست و همواره بعد خروج آمریکا از برجام، بیان می شده 
است«. علی مطهری نظر گروه دوم را تأیید می کند و اعتقاد دارد »روحانی یک اصل بدیهی و 
عقلی را بیان کرده و موضع جدیدی در قبال مذاکره با آمریکا نگرفته است«. مشروح گفتگوی 

علی مطهری را در ادامه بخوانید.
اینکه آقای روحانی اعلام کرد »آماده مذاکره با آمریکا هستیم«، موضع شخص ایشان 

است یا تصمیم جمعی کشور محسوب می شود؟
- آقای روحانی یک اصل بدیهی و عقلی را بیان کرد. حرف آقای روحانی این است که 
»وقتی آمریکا از برجام بیرون رفت، روند مذاکرات قطع شد. حالا اگر آمریکا به برجام برگردد، 
ما نیز به همان وضعیت اول بر می گردیم«. پیش از خروج آمریکا از برجام، وزیر خارجه ما با 

وزیر خارجه آمریکا مذاکره می کرد. معتقدم این حرف آقای روحانی جدید نیست.
امروز که ترامپ به لحاظ داخلی و خارجی تحت فشــار اســت، آیا حاضر است 

خواسته ایران را بپذیرد؟
-قطعا ترامپ امتیازاتی را به ایران خواهد داد چون به شدت نیاز به مذاکره با ایران دارد 
ولی در هر حال او قابل اعتماد نیست چون امکان دارد امتیازاتی بدهد اما بعد از مدتی موضوع 
توافق را منتفی کند. ضمن آنکه بعد از ترور سردار سلیمانی، مذاکره با ترامپ خیلی مشکل 

است چون القاکننده ذلت می شود.
برخی همچون آقای حسین علایی معتقدند »دشمن ترین کشورهای دنیا پس از آنکه 
با هم جنگیدند، در نهایت سر یک میز نشسته اند. ما نیز باید فرض خود را بر پیروزی مجدد 
ترامپ بگذاریم و اکنون که ترامپ تحت فشــار است بهترین فرصت است که ایران به 
بهترین راه حل برسد«، به نظر شما ایران باید کلا موضوع »مذاکره با آمریکا« را به بعد از 
ریاست جمهوری ترامپ موکول کند یا آنکه از این چهار ماه سخت ترامپ تا انتخابات 

بهره بگیرد؟
- البته پیشنهاد آقای سردار علایی قابل بررسی و گفتگو است و مسئولان نظام باید تصمیم 
بگیرند ولی فعلا به نظر می رسد سیاست درست همانی است که آقای روحانی بیان کرد. همه 
چیز به بازگشت آمریکا به برجام بر می گردد. اگر این اتفاق بیفتد ما هم به حالت اول بر می 
گردیم ولی اگر آمریکا همچنان خارج از برجام دنبال توافقاتی در حوزه موشکی و منطقه ای 

باشد، این به نفع ایران نیست. 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا ظاهرا برای ما فرصت محسوب می شود اما دو مسئله 
یکی شخصیت غیرقابل اعتماد ترامپ و دیگری ترور شهید سردار حاج قاسم سلیمانی واقعا 

کار مذاکره با آمریکا را مشکل کرده است.

محمد هاشمی: 

دولت موجود تحت فشار هجمه های 
غیرمنصفانه است 

علی مطهری:

 روحانی درباره مذاکره با آمریکا یک 
اصل بدیهی را بیان کرد

 متاســفانه در ســال های اخیر پیشــرفت قابل انتظار در بازسازی و بهســازی بافت های فرسوده 
شــهری حاصل نشــده اســت، تصریح کرد: ضــرورت دارد از زمین های دســتگاه ها و نهادهای 
دولتی و عمومی برای رونق ســاخت و ســاز و احیا بافت های فرســوده، به ویژه در مناطق مرکزی 
شــهرها اســتفاده شــود و همه بخش ها باید وزارت مســکن را در این زمینه همراهی و کمک کنند.

نوبخت با اشــاره به لزوم واقع بینی در امکانات کشــور هنگام وقوع جنــگ با عراق تصریح کرد: 
در شــرایطی جنــگ را ادامه دادیم که از نظر امکانات دارای ته مانده زمان شــاه بودیم که بیشــتر 
هم فناوری شــان را مستشــاران آمریکایی بر عهده داشتند و تمام تلاش شــان این بود که با جنگ 
آن نظــام غیرمعمــول و غیرمعقول را خودشــان را بیاورند و حتی فکر می کردند کار تمام اســت.

سیاسی


